
2017D36194 LIJST VAN VRAGEN 

De vaste commissie voor Financiën heeft over de Najaarsnota 2017 en 
bijlagen (Kamerstuk 34 845 IX, nr. 1) de navolgende vragen ter beant-
woording aan de Minister van Financiën voorgelegd. 

De voorzitter van de commissie,
Anne Mulder 

De waarnemend griffier van de commissie,
Tielens-Tripels 
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Nr Vraag 
1 Wat is de hoogte van het bruto binnenlands product (bbp) van 

Nederland? Wat is de ontwikkeling in de afgelopen acht jaar en de 
verwachte ontwikkeling de komende acht jaar? 

2 Wat is de hoogte van de bbp-groei van Nederland? Wat is de 
ontwikkeling in de afgelopen acht jaar en de verwachte ontwikke-
ling de komende acht jaar? 

3 Wat is de omvang van de export? Wat is de ontwikkeling in de 
afgelopen acht jaar en de verwachte ontwikkeling de komende acht 
jaar? 

4 Wat is de hoogte van het begrotingstekort in percentages en 
absolute zin? Wat is de ontwikkeling in de afgelopen acht jaar en 
de verwachte ontwikkeling de komende acht jaar? 

5 Wat is de hoogte van de staatsschuld in percentages en in absolute 
zin? Wat is de ontwikkeling in de afgelopen acht jaar en de 
verwachte ontwikkeling de komende acht jaar? 

6 Wat is de hoogte van de rentelasten? Wat is de ontwikkeling in de 
afgelopen acht jaar en de verwachte ontwikkeling de komende acht 
jaar? 

7 Wat is de hoogte van het Provinciefonds? Wat is de ontwikkeling in 
de afgelopen acht jaar en de verwachte ontwikkeling de komende 
acht jaar? 

8 Wat is de hoogte van het Gemeentefonds? Wat is de ontwikkeling 
in de afgelopen acht jaar en de verwachte ontwikkeling de 
komende acht jaar? 

9 Wat is het begrotingstekort van de andere EU-landen? Wat is de 
ontwikkeling in de afgelopen acht jaar? 

10 Wat is de staatsschuld in de andere EU-landen? Wat is de 
ontwikkeling in de afgelopen acht jaar? 

11 Hoe hoog is de economische groei in andere EU-landen? Wat is de 
ontwikkeling in de afgelopen acht jaar? 

12 Hoe hoog zijn de aflossingen op de staatsschuld in absolute 
termen? Wat is de ontwikkeling in de afgelopen negen jaar en de 
verwachte ontwikkeling de komende acht jaar? 

13 Klopt het dat het kabinet ieder jaar anders omgaat met de hoogte 
en de invulling van de in=uit-taakstelling, waarmee het instrument 
het karakter lijkt te krijgen van een sluitpost om de kaders te 
beïnvloeden? Zo ja, waarom? 

14 Kan conform eerdere toezeggingen alsnog een toelichting gegeven 
worden op structurele onderuitputting? 

15 Hoeveel draagt Nederland in 2017, 2018 en 2019 in totaal af aan de 
EU? Kan dit uitgesplitst worden naar bruto nationaal inkomen 
(bni)-afdracht, btw-afdracht, landbouwheffingen, invoerrechten, 
perceptiekostenvergoeding voor inning invoerrechten en overige 
inkomsten? 

16 Hoeveel dragen de niet-EU-landen, per land uitgesplitst, in 2016 en 
2017 af aan de EU? 

17 Hoeveel kunnen de uitgaven in 2018 nog worden verhoogd totdat 
de Europese Medium Term Objective (MTO) overschreden wordt? 

18 Wat zijn de uitgaven en niet-belastingontvangsten die niet relevant 
voor enig kader zijn vanaf begrotingsjaar 2010? 

19 Wat zijn de uitgaven en niet-belastingontvangsten die wel 
meetellen in het EMU-saldo, maar die bewust zijn uitgezonderd 
van het uitgavenkader vanaf begrotingsjaar 2010? 

20 Wat is de onderuitputting per begrotingshoofdstuk vanaf begro-
tingsjaar 2010? En waar is het geld dat mee werd genomen naar de 
daaropvolgende Voorjaarsnota aan uit gegeven? 

21 Welk deel van de onderuitputting per begrotingshoofdstuk betreft 
niet verplichte uitgaven vanaf begrotingsjaar 2010? 
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Nr Vraag 
22 Hoeveel euro is per begrotingshoofdstuk vanaf begrotingsjaar 

2010 wegens overschrijding van de eindejaarsmarge teruggevloeid 
naar de schatkist en hoeveel werd in de Voorjaarsnota toegevoegd 
aan de volgende begroting? 

23 Welke criteria zijn gebruikt om in de jaren negentig de eindejaars-
marge van 0,25% te verhogen naar 1% en bijvoorbeeld niet naar 
0,75%? 

24 Welke percentages en absolute bedragen van de middelen per 
begrotingshoofdstuk overschreden de eindejaarsmarge en 
vloeiden terug naar de algemene middelen gedurende de jaren 
met een eindejaarsmarge van 0,25% en hoeveel werd in de 
Voorjaarsnota toegevoegd aan de volgende begroting? 

25 Kan aangeven worden wanneer duidelijk werd dat de geraamde 
opbrengst van de schenk- en erfbelasting in 2017 450 miljoen euro 
lager zou uitvallen in vergelijking met de Miljoenennota 2018? 

26 Wat zijn de criteria voor ramingen van niet-belastingontvangsten 
en hoe wordt dat nu zichtbaar in de begroting? 

27 Welke posten hebben vanaf begrotingsjaar 2010 de grootste en 
meest voorkomende meer- en minderopbrengsten van de 
niet-belastingontvangsten laten zien? 

28 Kan op basis van tabel 2.3 geconcludeerd worden dat er bij 
Najaarsnota vijf begrotingen zijn waarbij de onderuitputting groter 
is dan de maximale eindejaarsmarge? Kunt u toelichten wat hier 
de oorzaak van is? Welke bedragen boven de eindejaarsmarge 
vloeien hierdoor terug naar de schatkist? 

29 Kan de Kamer nogmaals de figuur van de in=uit-taakstelling 
ontvangen die vorig jaar was opgenomen in de antwoorden op 
schriftelijke vragen over de Najaarsnota 2016, maar dan aangevuld 
met de cijfers voor geheel 2016 en voor 2017 tot en met de 
Najaarsnota? 

30 Wat is het beleid ten aanzien van het moment waarop onderuitput-
ting wordt ingeboekt? 

31 Kan worden toegelicht waarom het kabinet in eerdere jaren ervoor 
koos om een deel van de in=uit-taakstelling pas in te vullen na de 
Najaarsnota? 

32 Wordt de hoogte en het moment van invulling van de in=uit-
taakstelling ook benut om de kaders te beïnvloeden? Hoe wil dit 
kabinet daarmee omgaan? 

33 Kunt u toelichten waar de mutatie van 1,2 miljard euro aan 
belastingontvangsten, zoals vermeld in de tweede suppletoire 
begroting Financiën IXB, uit bestaat (verschil tussen de raming bij 
de eerste en tweede suppletoire begroting)? 

34 Hoe is invulling gegeven aan de toezegging van de Minister van 
Financiën in het Najaarsnotadebat 2016 dat indien zich echt een 
grotere onderuitputting voordoet, niet alleen aangeven zal worden 
dat die er is, maar ook de vraag wordt beantwoord of die structu-
reel is en of er sprake was van een ramingsprobleem? 

35 In hoeverre hebben zich sinds de Najaarsnota 2016 grote onderuit-
puttingen voorgedaan? Hoe en waar is de Kamer geïnformeerd 
over het structurele karakter van opgetreden onderuitputting en of 
sprake was van ramingsproblemen? 

36 Hoe is invulling gegeven aan de toezegging van de Minister van 
Financiën in het Najaarsnotadebat 2016 dat in het Financieel 
Jaarverslag aandacht besteed zou worden aan hoe met onderuit-
putting is omgegaan, welke lessen daaruit te trekken zijn en of de 
kwaliteit van de ramingen wel voldoet? 

37 Hoe en waar is de Kamer geïnformeerd over de toegezegde lessen 
die getrokken zouden worden over de onderuitputting die in 2016 
is ontstaan? 
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Nr Vraag 
38 Welke conclusies heeft de toegezegde onderuitputtingsanalyse 

opgeleverd ten aanzien van de kwaliteit van de ramingen? 
39 Zijn er sinds de Najaarsnota 2016 ramingen van uitgaven en/of 

niet-belastingontvangsten op de Rijksbegroting bijgesteld omdat 
er sprake bleek te zijn van structurele onderuitputting of anderszins 
tekortkomingen in de ramingskwaliteit? Zo ja, op welke begrotings-
artikelen? Zo nee, waarom niet? 

40 Waarom wordt de bijstelling van 700 miljoen euro van de raming 
voor de zorguitgaven in 2017 niet inhoudelijk toegelicht in de 
Najaarsnota of in de suppletoire begrotingswet voor Volksgezond-
heid, Welzijn en Sport (VWS)? Kunt u dat alsnog doen? Wat 
verklaart deze meevaller? 

41 Waarom is gekozen voor één grote mutatie en is bijvoorbeeld geen 
onderscheid gemaakt naar mutaties per sector, zoals de in de 
toelichting genoemde geestelijke gezondheidszorg en de genees- 
en hulpmiddelen? Kunt u dat alsnog doen? Wat is de ontwikkeling 
van het Budgettair Kader Zorg (BKZ) per sector? 

42 Wat is de verklaring voor het feit dat de BKZ-uitgaven in de 
Najaarsnota 2,4 miljard euro lager uitvallen dan bij aanvang van de 
regeerperiode werd verondersteld? 

43 Kunt u een overzicht geven van de ontwikkeling van het BKZ de 
afgelopen vijf jaar uitgesplitst naar de verschillende ramingsmo-
menten? 

44 Hoe lang na afloop van een jaar zijn definitieve realisatiecijfers 
voor zorguitgaven beschikbaar? Wanneer zal naar verwachting 
voor 2017 een betrouwbaar eindbeeld gegeven kunnen worden? 

45 Geven de ontwikkelingen in het Najaarsnotabeeld 2017 nog 
aanleiding voor aanpassingen van het BKZ voor 2018? 

46 Zijn er binnen de totale ramingsbijstelling van 700 miljoen euro in 
2017 ook structurele meevallers? Zo ja, welke? 

47 In hoeverre kunt u nagaan of de 450 miljoen euro aan niet-geïnde 
bedragen voor de schenk- en erfbelasting door automatiserings-
problemen in latere jaren alsnog geïnd gaat worden? 

48 Op welke wijze houdt u bij welk bedrag u nog moet innen, nu het 
huidige automatiseringssysteem voor de schenk- en erfbelasting 
niet operationeel is en het nieuwe nog enkele jaren op zich laat 
wachten? 

49 Zijn er aanwijzingen dat zich andere ontwikkelingen hebben 
voorgedaan waardoor de kasontvangsten van de schenk- en 
erfbelasting lager kunnen zijn uitgevallen? Zo ja, welke ontwikke-
lingen zijn dat geweest? 

50 Met welke incidentele kosten houdt u rekening als gevolg van de 
gemiste belastingrente bij de erfbelasting? 

51 Waarom zijn de totale belastingontvangsten exclusief premieont-
vangsten niet zichtbaar in de Najaarsnota, zodat de bedragen uit 
de suppletoire begroting en de Najaarsnota makkelijker met elkaar 
kunnen worden vergeleken? 

52 Kan een overzicht worden gegeven van de mutaties bij de 
belastingontvangsten exclusief premieontvangsten vanaf de stand 
van de 1e suppletoire begroting 2017, Miljoenennota 2018, 
Startnota en 2e suppletoire begroting 2017? 

53 Kan een overzicht worden gegeven van de ontwikkeling van de 
onderschrijding van alle uitgavenkaders vanaf begrotingsjaar 
2010? 

54 Wat zijn de tekorten, oftewel negatieve eindejaarsmarges, per 
begrotingshoofdstuk vanaf begrotingsjaar 2010? En hoe zijn die 
tekorten gedicht? 
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Nr Vraag 
55 Kan een periodiek geactualiseerd totaalbeeld worden gegeven van 

de belastingverlichtende regelingen, zoals genoemd door de 
Algemene Rekenkamer? 

56 Waarom is de 617 miljoen euro ten behoeve van Sint-Maarten, 
Saba en Sint Eustatius volledig onder het uitgavenkader 2017 
geplaatst? 

57 Bestaat een analyse op hoofdlijnen van de ontwikkelingen van de 
kaders tot nu toe, waarbij inhoudelijk wordt verklaard waarom er 
op de Rijksbegroting miljarden overschrijdingen zijn die worden 
gecompenseerd met miljarden aan meevallers binnen de sociale 
zekerheid en met name binnen de zorg? 

58 Waarom heeft u besloten de in=uit-taakstelling nu al volledig in te 
vullen met 1,8 miljard euro, terwijl er nog maar voor circa 0,5 
miljard euro onderuitputting is opgetreden in de Najaarsnota? 

59 Klopt het dat de ruimte onder het totale uitgavenkader in 2017 in 
feite groter is dan 0,8 miljard euro, als de in=uit-taakstelling 
uitsluitend wordt ingevuld met daadwerkelijk opgetreden 
onderuitputting in plaats van deels ook met nog te verwachten 
onderuitputting? 

60 Waardoor wordt de hogere dividendafdracht bij de staatsdeelne-
mingen veroorzaakt? 

61 Wanneer kan de Kamer haar budgetrecht toepassen wat betreft de 
gereserveerde middelen voor Sint-Maarten, Saba en Sint-
Eustatius? Zullen alle gereserveerde middelen uiteindelijk via de 
begroting Koninkrijksrelaties worden uitgegeven? 

62 Kunt u bij de onderuitputting in tabel 2.3 aangeven welk deel ervan 
bestaat uit kasschuiven en welk deel wordt ingezet ter dekking op 
andere begrotingen? 

63 Gezien de resterende ruimte onder het uitgavenkader, wordt bij het 
jaarverslag de eindejaarsmarge van 1% van de begroting 
gehandhaafd? 

64 Klopt het dat de ruimte onder het totale uitgavenkader in 2017 in 
feite groter is dan 0,8 miljard euro, als ervan uitgegaan wordt dat 
de middelen voor Sint-Maarten, Saba en Sint-Eustatius via 
tranches in latere jaren (en dus niet in 2017) worden uitgedeeld? 

65 Welke andere begrotingstechnische tegenvallers (uitgaven) in de 
Najaarsnota werken mogelijk door naar de kaders in de jaren 2018 
t/m 2021? Kunt u hiervan een overzicht geven? 

66 Kunt u verklaren hoe een technische correctie van de ontvangsten 
op het Uitvoeringsfonds voor de Overheid (UFO) leidt tot een 
overschrijding van 48 miljoen euro? 

67 Binnen het Sociale zekerheid en arbeidsmarktbeleid (SZA)-kader 
kennen verschillende posten onderuitputting. Kunt u per post 
aangeven of dit veroorzaakt wordt door conjunctuur of door te 
hoge ramingen? 

68 Kent de meevaller door de gunstige economische ontwikkeling op 
de uitgaven aan het Kindgebondenbudget (WKB) een structureel 
karakter? 

69 Is deze gunstige economische ontwikkeling verwerkt in de 
verwachte uitgaven voor het WKB voor 2018? 

70 Vertalen deze gunstige economische ontwikkelingen die leiden tot 
een meevaller bij de WKB zich ook door in minder uitgaven voor 
de huur-, zorg- en kinderopvangtoeslag? Om welke bedragen gaat 
het daarbij? 

71 Er is ook een meevaller bij Wajong door hoger dan geraamde 
uitstroom Wajong 2010. Is dit uitstroom naar werk? Of is men op 
andere wijze uitgestroomd en zo ja welke wijze? 

72 Kunt u alsnog een gedetailleerde toelichting geven op de 
ramingsbijstelling binnen het BKZ, inclusief de oorzaken daarvan? 
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Nr Vraag 
73 Wanneer bent u op de hoogte gesteld van het feit dat de geraamde 

opbrengst van de schenk- en erfbelasting (in 2017) lager uitvalt? 
74 Sinds wanneer is bekend dat het oude systeem alleen in staat is 

om aangiften tot het belastingjaar 2016 te verwerken? 
75 Wat verklaart de onderschrijding aan de GGZ en genees- en 

hulpmiddelen? Is dit enkel een volume-effect of ook een 
prijseffect? 

76 Kunt u nader toelichten waar de onderuitputting in de GGZ en 
genees- en hulpmiddelen is ontstaan? Wat is de achterliggende 
oorzaak van deze onderuitputting? Wordt er minder zorg gebruikt, 
of ligt de onderhandelde prijs lager? 

77 Welk deel van de tegenvaller van de schenk- en erfbelasting heeft 
te maken met de vertraagde oplevering van de automatiserings-
software en welke deel met andere redenen? 

78 De vertraagde oplevering van de kantoorautomatisering zorgt in 
2017 voor een tegenvaller van 450 miljoen euro. Verwacht wordt 
dat de kantoorautomatisering pas in 2021 in orde is. Welke 
wijzigingen op de ontvangsten aan schenk- en erfbelasting kunnen 
we voor de jaren 2018–2020 nog verwachten? 

79 Is het bedrag van de verkoop van aandelen in a.s.r. en ABN AMRO 
ten goede gekomen aan het verlagen van de staatsschuld? 

80 Wat zijn de oorzaken voor de lagere benutting van de exportkre-
dietverzekeringen? Hoe verhoudt die lagere benutting zich tot de 
positieve uitkomst van de beleidsdoorlichting in 2016? 

81 Welk deel van het bedrag van 550 miljoen euro voor de wederop-
bouw Sint Maarten heeft de vorm van een lening? 

82 Hoe wordt de noodhulp aan de bovenwindse eilanden gedekt? 
Komt dit uit onderuitputting van andere begrotingen? Waaruit 
wordt de liquiditeitssteun aan Sint Maarten gedekt? 

83 Waarvoor wordt de lening aan Sint Maarten ingezet? 
84 Waarom kan het zesde Draft Amending Budget (DAB 6) niet meer 

bij Najaarsnota worden verwerkt, wanneer het al bij Miljoenennota 
cijfermatig is verwerkt? 

85 Wat gebeurt er met de official development assistance (ODA)-
gelden die worden overgeboekt van Veiligheid en Justitie (V&J) 
naar Buitenlandse Handel en Ontwikkelingssamenwerking (BHOS)? 

86 Wat veroorzaakt de tegenvaller van 8 miljoen euro op het gebied 
van loonkosten op de begroting van V&J? 

87 Leidt de meevaller door vertraging in de implementatie van C2000 
tot een tegenvaller in latere jaren? 

88 Waarom lossen de agentschappen minder af dan in de raming was 
voorzien? 

89 Leidt de meevaller door uitstel projecten tot een tegenvaller in 
latere jaren? Om welke projecten gaat het hier? 

90 Waardoor vindt er vertraging plaats in het project Programma 
Vernieuwing Studiefinanciering? 

91 Waardoor zijn er minder aanvragen dan geraamd bij de team- 
schoolleiders en lerarenbeurs en bij de subsidies primair onder-
wijs? Kunt u van beide posten aangeven wat de realisatie de 
afgelopen vier jaren was per jaar? 

92 welke verplichtingen worden onder diversen (beleidsmatige 
mutaties) naar 2018 verschoven? Kunt u aangeven waarom deze 
verplichtingen niet meer tot uitgaven zullen leiden in 2017? 

93 Welke staatsdeelnemingen hebben bijgedragen aan bijgestelde 
raming van dividendopbrengsten? In hoeverre is die verhoging 
van 62,5 miljoen euro te beschouwen als structureel? 

94 Wat is de achterliggende oorzaak van de hoge bijstelling op de 
dividenduitkering van ABN AMRO? 
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Nr Vraag 
95 Hoe kan het dat een vertraagde betaling binnen de projecten F-35 

en Chinook niet tot vertraging van deze projecten leidt? 
Waarom wordt de valutareserve niet ingezet terwijl een bijstelling 
van het aantal aan te schaffen JSF’s dreigt? Wordt deze reserve 
buiten de eindejaarsmarge meengenomen naar 2018? 

96 Voor welke periode is er een leenovereenkomst overeengekomen 
met het ABP? Op welke termijn betaald ABP dit terug? 

97 Hoe sluit de tabel van de begroting van SZW (uitgaven) aan op de 
tabel van het SZA-kader (uitgaven) 

98 Past de meevaller van 30 miljoen euro op de AOW door een lager 
aantal uitkeringen binnen de foutenmarge of heeft het een 
structureel karakter? 

99 Hoe sluit de tabel van de begroting van VWS (uitgaven) aan op de 
tabel van Binnenlandse Zaken en Koninkrijksrelaties (BZK) 
(uitgaven)? 

100 De actualisering van de zorguitgaven zorgt voor een neerwaartse 
bijstelling van 700 miljoen euro. Is dit een toevallige meevaller of is 
de verwachting dat dit een structureel karakter heeft? Indien deze 
meevaller een structureel karakter heeft, zijn deze gegevens dan al 
meegenomen in de zorguitgaven voor 2018? 

101 Komt het geld dat dit jaar niet wordt uitgegeven binnen het 
Infrastructuurfonds uiteindelijk wel terecht bij de geplande 
infrastructurele projecten, of, als uitgaven aan projecten lager 
uitvallen dan gepland, aan andere onderdelen van het 
infrastructuurprogramma? 

102 Wat is de oorzaak van het niet tot besteding komen van de «nog te 
verdelen» ODA-middelen? Met welk doel worden deze middelen 
geparkeerd op het verdeelartikel? Worden deze middelen 
meegenomen binnen de eindejaarsmarge? 

103 Kan nader worden toegelicht waarom er 1,4 miljard euro extra is 
ingeboekt voor Internationale samenwerking? Wordt dit bedrag 
geheel besteed aan de afdracht aan de EU? 

104 De 1,4 miljard euro voor Internationale samenwerking wordt 
doorgeschoven naar 2018. Hoeveel was de afdracht aan de EU in 
2018 eerst en hoeveel wordt de afdracht na deze verschuiving? 

105 Kan nader worden ingegaan op de raming van de Spring Forecast 
en wat dit betekent voor de afdrachten van Nederland aan de EU? 

106 Waar is het bedrag van 273 miljoen euro voor totaal Internationale 
samenwerking precies aan besteed?
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